
رئیس جمهور اظهارکرد: در کنار تکمیل پروژه های نیمه تمام، موفقیت های 
حاصله در بازگرداندن واحدهای تولیدی و صنعتی راکد به چرخه تولید، علاوه بر 
کمک به رشد و رونق اقتصادی، باعث احیای فرصت های شغلی از دست رفته و 
ارتقای امید و اعتماد عمومی می شود و به سایر فعالان اقتصادی نیز این امیدواری 

را می بخشد که دولت در حمایت و پشتیبانی از رونق تولید عزم جدی دارد.
  سید ابراهیم رئیسی صبح امروز چهارشنبه در جلسه هیئت دولت از استقبال 
پرشور مردم کهگیلویه و بویراحمد از دولت مردمی در جریان سفر دو روز گذشته 
رئیس جمهور به این استان تشکر کرد و گفت: همت جهادی همه دستگاه های 
مجری و حاکمیتی در تکمیل و به ثمر رساندن چندین پروژه مهم زیربنایی و 
خدماتی در حوزه های آب، برق، راه، پتروشــیمی و درمان، که تکمیل بعضی از 
آنها نزدیک به 30 سال به طول انجامیده بود، علاوه بر به ثمر رساندن ثروت های 
قفل شــده در این پروژه های نیمه تمام، رونق و رشد اقتصادی را از طریق ایجاد 

زمینه جذب سرمایه های جدید به استان ها موجب می شود.

رئیس جمهور همچنین اظهار داشت: در کنار تکمیل پروژه های نیمه تمام، 
موفقیت های حاصله در بازگرداندن واحدهای تولیدی و صنعتی راکد به چرخه 
تولید نیز علاوه بر کمک به رشد و رونق اقتصادی، باعث احیای فرصت های شغلی 
از دست رفته و ارتقای امید و اعتماد عمومی می شود و به سایر فعالان اقتصادی 
نیز این امیدواری را می بخشــد که دولت در حمایت و پشتیبانی از رونق تولید 
عزم جدی دارد.رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش همه دستگاه ها به 
ویژه متولیان مدیریت بازار کالا و خدمات مورد نیاز مردم را به پایش مستمر و 
دقیق تر وضعیت فعلی و آتی بازار فراخواند و تصریح کرد: پیش بینی هر وضعیت 
احتمالی با توجه به مناســبت ها و ایام خاص و نیز احتمالات مطرح دیگر یک 

ضرورت بسیار مهم برای دستگاه های مسئول در این زمینه است.
رئیســی در ابتدای سخنان خود با تسلیت فرارسیدن ماه محرم و ایام عزای 
اباعبدالله الحسین )ع( و یاران باوفایش، دهه محرم را، دهه خودسازی و بازشناخت 

شخصیت والای امام حسین )ع( اهل بیت علیهم السلام توصیف کرد.
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طرح جامع منطقه ویژه اقتصادی لامرد به عنوان مهمترین سند چشم انداز 
توســعه منطقه به تصویب کارگروه تخصصی شــواری عالی مناطق آزاد و ویژه 

اقتصادی رسید.
طبق اعلام روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی لامرد به ایسنا، طرح جامع 
یاد شده به عنوان مهمترین سند چشم انداز توسعه منطقه ویژه اقتصادی لامرد 

به تصویب کارگروه تخصصی شورای عالی رسید.
حــال این طرح جامع مناطق ویژه اقتصادی پس از تصویب در کارگروه یاد 

شده، بایستی به تصویب شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیز برسد.
طــرح جامع منطقه ویژه اقتصادی لامرد شــامل بررســی مطالعات فنی و 
اقتصادی با استانداردهای بین المللی و برشمردن ظرفیت های بالقوه این کانون 
صنعتی، نقشــه راه جدید برای توسعه این قطب بزرگ تجاری-صنعتی، تعیین 

کاربری ها، فضاها و نقشه ها، میزان شاغلان و بررسی محدودیت های طراحی و 
مطالعات در حوزه طرح های ســرمایه گذاری، بررسی زیرساخت های آب، برق، 
گاز، مخابرات و ســایر نیازهای صنایع و پیش نیازهای توسعه ای، جزییات افق 

آتی مرتبط با توسعه و بارگذاری صنایع و ظرفیت آن ها است.
برپایه طرح جامع پیشنهادی در افق نهایی منطقه ویژه اقتصادی لامرد نیز 
اســتقرار صنایع تولید آلومینیوم )۹00 هزار تن(، صنایع بالادســت آلومینیوم 
شــامل آلومینا، کک و ذوب )300 هزار تن(، صنایع سیمان )دو میلیون تن(، 
تولید نیرو )چهار هزار مگاوات(، منیزیم )60 هزار تن(، پایین دست و میان دست 
پتروشیمی )پنج میلیون تن(، پایین دست فولاد )2.5 میلیون تن(، پایین دست 
آلومینیوم )600 هزار تن(، پایین دســت سیمان )یک میلیون تن( در محدوده 

این کانون صنعتی پیش بینی شده است.

طرحجامعمنطقهویژهاقتصادیلامردتصویبشدطرحجامعمنطقهویژهاقتصادیلامردتصویبشد
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وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: فردا در مورد 
نرخ خوراک پتروشیمی تصمیم گیری خواهد شد، ما 
پیشنهاد دادیم که فرمول نرخ خوراک حداقل 3 یا 

5 ساله ثابت باشد.
 احسان خاندوزی در نشست خبری هفتگی خود 
بــا بیان اینکه نرخ بیکاری فصل بهار به 8.2 درصد 
نسبت به بهار سال گذشته کاهش یافته، اظهار کرد: 
کاهش نرخ بیکاری با وجود افزایش جمعیت فعال 

کشور رقم خورده است.
سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به اینکه کاهش 
نرخ بیکاری ناشــی از رونق تولید است، گفت: ورود 
حوزه تولید به رونق و چشم انداز مثبت پیش روی 
فعالان اقتصادی خود را در کاهش نرخ بیکاری خرداد 
نشان داده است. در بهار امسال نسبت به بهار سال 
گذشــته حدود ۷28 هزار نفر به جمعیت شاغلین 

کشور افزوده شده است.
خاندوزی ادامه داد: کاهش نرخ بیکاری در بهار 
امسال همزمان با بالارفتن جمعیت فعال و افزایش 
نرخ مشــارکت اقتصادی بود. نــرخ بیکاری در 25 
استان کشور کاهش پیدا کرده و در 2۴ استان تک 

رقمی شده است.
وی یادآور شد: اگر نرخ بیکاری کاهش پیدا کند 
و نرخ مشــارکت اقتصادی افزایش پیدا کند، نشان 
دهنده کاهش حقیقی بیکاری و افزایش اشــتغال 
است.نرخ بیکاری جوانان کشور، یعنی بازه سنی ۱5 
تا 2۴ سال از 2۴ درصد به 2۱.6 درصد کاهش پیدا 
کرده و نرخ بیکاری در فارغ التحصیلان نیز با کاهش 

۱.۱ درصد به ۱2.۱ درصد رسیده است.
وی افزود: در زمینه تجارت خارجی کشور یکی از 
مهمترین اتفاقات در سفر رئیس جمهوری به آفریقا 
توجه به بازارهایی بود که ۱۱ سالی با غفلت مواجه 
شــده بود و الان درهای این بازار به روی بازرگانان 

ایرانی باز شده است.
 وزیر اقتصاد همچنین با اشــاره به تاثیرات سفر 
رئیس جمهوری به آفریقا اظهار کرد: اندازه بازار آفریقا 
حدود ۱200 میلیارد دلار اســت که سهم ایران در 
پایان دولت دوازدهم فقط 600 میلیون دلار بود اما 
با اقدامات دولت سیزدهم این عدد در سال اول دولت 

با افزایش 2 برابری به ۱.2 میلیارد دلار رسید. فرانسه 
2۷ برابــر، امریکا ۴0 برابر، چین ۱50 برابر، ترکیه 
۱۹ برابر، هنــد ۴0 برابر و برزیل ۱2 برابر ایران به 

آفریقا صادرات دارند.
سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به نگاه مثبت 
فعالان اقتصادی به چشم انداز اقتصاد کشور، گفت: 
شاخص شامخ یکی از شــاخص هایی است که هم 
وضعیت بنگاه ها و هم چشــم اندازی برای آینده را 
نشــان می دهد. مقدار این عدد در خرداد ماه برای 
کل اقتصاد عدد 53.28 بود که هم چنان بالای 50 
اســت و به معنای حضور اقتصــاد در منطقه رونق 
است. شــامخ صنعت نیز در خردادماه عدد 55.30 

را ثبت کرده است.
خاندوزی با بیان اینکه شــاهد تداوم رشد تولید 
شــرکت های بزرگ در خردادماه بودیم، یادآور شد: 
شاخص تولید صنعتی شرکت های بزرگ در خردادماه 
امسال نسبت به خرداد سال گذشته 2.۱ درصد رشد 
را نشان می دهد. از ۱3 صنعت منتخب این شاخص، 
۱2 صنعت نسبت به خرداد سال گذشته رشد مثبت 
داشتند. در ماشین آلات و تجهیزات در خرداد امسال 
نســبت به خرداد سال گذشته ۱0.5 درصد رشد را 
شاهد هستیم.سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه 
توافقات با چین وارد فاز اجرایی می شود، تاکید کرد: 
ســفر اخیر هیئت ایرانی به منظور عملیاتی شــدن 
توافقات انجام شده در سفر رئیس جمهوری به چین 
بود. در کمیســیون درباره پروژه هایی که باید بعد 
از ســفر رئیس جمهوری مورد توافق دو طرف قرار 
می گرفت، توافق و مقرر شد از ماه آینده هر کدام از 

این پروژه ها اجرایی و عملیاتی شوند.
خاندوزی با اشاره به اینکه نتایج اقدامات دولت در 
برخورد با سفته بازان نمایان شده است، تأکید کرد: 
اقداماتی که دولت در سه ماه گذشته برای مقابله با 
ســفته بازی در بازارهای دارایی انجام داد، رفته رفته 

آثار خود را نشان خواهد داد.
سخنگوی اقتصادی دولت همچنین اعلام کرد: 63 
هزار برگه مالیاتی برای خانه های خالی در سه ماهه 
اخیر صادر شده است که تمرکز اصلی بر افرادی بود 
که دو واحد به بالا منزل خالی در اختیار داشــتند. 

در کنار استفاده از ابزار مالیاتی، سایر مولفه ها مانند 
کنترل رشد نقدینگی نیز منجر به تعادل قیمت ها 

در ماه های آتی خواهد شد.
ســخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به پرسشی 
درباره متناسب سازی حقوق بازنشستگان کارگری، 
اظهار کرد: متناسب سازی حقوق مستمری بگیران 
تأمین اجتماعی از جمله بازنشســتگان کارگری در 
دو مرحله در سال های ۱3۹۹ و ۱۴00 انجام شد که 
با رضایت بالای بازنشستگان همراه بود اما در مورد 
خبری که از قول کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
مطرح شد، فعلأ در لایحه برنامه هفتم توسعه چنین 
حکمی وجود ندارد. اگر در کمیسیون تلفیق و صحن 
علنی مجلس تصویب و منابع لازم برای اجرای آن 
دیده شــود، حتماً دولت آن را در دســتور کار اجرا 

قرار خواهد داد.
سخنگوی اقتصادی دولت با تاکید بر اینکه وزارت 
اقتصاد قائل به مبناشــدن فرمــول در نرخ خوراک 
پتروشیمی هاست، گفت: با نرخ گذاری ثابت مخالفم و 
معتقدم باید مبنای نرخ گذاری خوراک پتروشیمی ها 

بر اساس فرمول باشد.
مبنــا قرار گرفتن فرمــول می تواند عاملی برای 
پیش بینی پذیر شدن بازارها برای فعالین اقتصادی 
باشد.وی یادآور شد: پیشــنهاد ما بر این مبناست 
که فرمول مبنایی برای ســه سال یا حتی تا پایان 
برنامه هفتم توســعه باشد تا سرمایه گذاران بتوانند 
بر مبنــای آن فعالیت های خود را ســامان دهند. 
برای بررسی این پیشنهاد، فردا جلسه ای اضطراری 
در کمیســیون اقتصادی دولت برگزار می شود که 
امیدواریم با همکاری سایر وزارت خانه ها این پیشنهاد 

مصوب شود.
خاندوزی با اشاره به  تصمیمات جدید دولت برای 
تقویت تسهیلات اشتغالزایی، گفت: برای اولین بار 
به منظور بهره مندی استان ها از تسهیلات اشتغال 
زایی - تبصره ۱8 - برای تمام استان ها حساب  افتتاح 
شد. امسال ۱00 هزار میلیارد تومان از محل بودجه 
به اشتغال حمایتی تخصیص پیدا می کند. بیش از 
۱00 هزار میلیارد تومان نیز برای اشتغالزایی عادی 

بنگاه ها اختصاص می یابد.

 تمهیدات کمیسیون اقتصادی برای 
کنترل نوسانات بازار سرمایه

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس از بررسی 
علل نوسانات بازار سرمایه و راه های کنترل آن 

در جلسه امروز این کمیسیون خبر داد.
 محمدرضا پورابراهیمی در توضیح جلســه 
امروز کمیسیون اقتصادی گفت: این جلسه با 
حضور خاندوزی وزیر اقتصادی و معاونانش برای 
بررسی وضعیت فعلی بازار سرمایه تشکیل شد.

وی توضیح داد: در ارتباط با تخلفاتی که طی 
هفته های اخیر شاهد بودیم، همانند اتفاقاتی که 
در اعلامیه های متناقض وزارت نفت و شرکت 
ملــی نفت در خصوص درآمــد بهره و کارمزد 
تبدیل ارز حاصل از صادرات فرآورده های نفتی 
اتفاق افتاد، موضوع از طریق ظرفیت ماده 23۴ 
آئیــن نامه داخلی مجلس در دســتورکار قرار 
گرفته اســت تا براساس قانون تمامی تخلفات 
تــا معرفی به مراجع قضایی پس از تصویب در 
کمیسیون و صحن علنی مجلس پیگیری  شود.

وی ادامه داد:  درباره بخشنامه هایی که مغایر 
با قوانین و مقررات است همچون تعیین نرخ در 
صنعت پتروشیمی، هزینه هایی به کشور تحمیل 
کرده است؛ طبق برآورد ما دولت با این تصمیم 
به جای اینکه میزان مشخصی منافع برای خود 
تعریــف کند، بیش از پنج برابر هزینه به حوزه 
بازار ســرمایه از محل تغییر قیمت ایجاد کرده 
است در حالی که اثرات منفی آن در بخش های 
مختلف اقتصادی مشخص است لذا مقرر شد 
موضوع لغو مصوبات هیات دولت در ارتباط با  
قیمت خوارک شرکت های پتروشیمی در هیات 
تطبیق مقررات مجلس در دستورکار قرار بگیرد 

و براساس قانون نسبت به آن اقدام شود.
پورابراهیمــی در ادامه با بیان اینکه صدای 
واحدی در دولت برای حمایت از بازار سرمایه 
در دولت به گوش نمی رسد، گفت: وزرا یا روسای 
دســتگاه ها نگاه بخشی به این بازار دارند؛ یک 
سازمان به فکر انتفاع ۱00 واحدی است حال 
اینکه شــاید این موضوع بیش از ۱0 برابر آن 
به کشــور، نظام اقتصادی و دولت هزینه وارد 
کند.  یکی از توافقات در کمیســیون این بود 
که در اولین جلســه ای که می توانیم به عنوان 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی کشور )سران 
ســه قوه( حضور داشته باشیم، موضوع تحلیل 
بــازار و اتفاقات مرتبط با آن را با حضور وزاری 
مرتبــط همانند وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
نفــت، تعاون، کار و رفاه اجتماعی و ریاســت 
سازمان برنامه و بودجه در دستورکار قرار گیرد 
و رئیس جمهور یک تصمیم جامع اتخاذ کند.

وی اضافــه کرد: بحث دیگر سیاســت های 
میــان مدت و بلند مدت در این حوزه اســت 
که اکنــون در قالب برنامه هفتم توســعه در 
دستورکار است، ما نمی توانیم سالی دو یا سه  بار 
قیمت های مربوط به مولفه شرکت های اقتصادی 
را تغییر دهیم. این یک رفتار غیرحرفه ای در 
دنیا محســوب می شود چون نگاه سرمایه گذار 
بلندمدت اســت لذا قرار شــد با توافقات بین 
کمیسیون اقتصادی و وزارت اقتصاد متنی برای 
تثبیت نرخ های بلندمدت در ارتباط با صنایع 
مختلف براساس حکم برنامه هفتم توسعه در 
ســتورکار قرار گیرد و مجمــوع این ها مبنای 

تصمیمات شود.

تصمیمگیریبراینرخخوراکپتروشیمیها

مریم سبزواری     - وزیر نفت از برنامه ریزی برای بهره برداری از ۶۸ پروژه نیمه تمام به ارزش ۱۵ میلیارد دلار در سال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: با راه اندازی 
این پروژه ها روزانه ۱۳۰ هزار بشکه نفت و ۴۰ میلیون مترمکعب گاز به تولید کشور افزوده می شود.مختلفی را پای کارآورده است.
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سخنگوی اقتصادی 
دولت با تاکید 
بر اینکه وزارت 
اقتصاد قائل به 
مبناشدن فرمول 
در نرخ خوراک 
پتروشیمی هاست، 
گفت: با نرخ گذاری 
ثابت مخالفم و 
معتقدم باید مبنای 
نرخ گذاری خوراک 
پتروشیمی ها بر 
اساس فرمول باشد.

 واکنش سخنگوی دولت به شایعه گران  شدن بنزین
سخنگوی دولت در واکنش به شایعه گران شدن بنزین گفت: به این شایعات باید خندید. علی بهادری جهرمی در 
حاشیه جلسه هیئت دولت درباره تعیین نرخ خوراک پتروشیمی ها، اظهار کرد: مطابق قانون هدفمندی  یارانه ها که 
مربوط به ۱3-۱۴ سال پیش است، نرخ منابع انرژی و محل مصارف در زمینه یارانه ها مشخص شده است. وی ادامه 
داد: مجلس هر ســاله منابع و مصارف را در قانون بودجه مشــخص می کند. سال قبل یکی از گلایه های مجلس این 
بود که قیمت گاز افزایش نداشته و منابع تبصره ۱۴ آنطور که مدنظر ما بود محقق نشده و مصارف را تامین نمی کند. 

امسال هم مجلس در قانون بودجه ۱۴02 پیش بینی منابع شده است .
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پس از آنکه 
بخش نامه 
نرخ خوراک 
پتروشیمی ها 
منتشر شد که از 
افزایش نرخ خوراک 
حکایت داشت 
شاهد نزولی شدن 
شاخص های بورسی 
بودیم

 خط آهن خواف - هرات موجب توسعه 
ترانزیت با افغانستان خواهد شد

رئیس اداره بازرگانی خارجی اداره کل صنعت، 
معدن و تجارت خراسان رضوی گفت: افتتاح خط 
آهن خواف - هرات موجب افزایش حجم ترانزیت و 
صادارت کالا و افزایش سهولت ترانزیت و صادارت 
با کشور افغانستان خواهد شد و همچنین موجب 
اتصال افغانستان به بنادر جنوبی و به کشورهای 

غرب ایران می گردد.
محمد علی امیرفخریــان در خصوص حجم 
تجارت خارجی خراسان رضوی طی سه ماه ابتدای 
سال جاری اظهارکرد: طبق آخرین آماری که از 
ســازمان توسعه و تجارت ایران اخذ شده میزان 
تجارت خارجی استان در مدت مذکور بیش 3۷۹ 
میلیون دلار بوده که نسبت به سال گذشته 3۴ 

درصد رشد را نشان می دهد.
وی افزود: در سه ماه نخست سال جاری بیش 
از 3۷۹ میلیون دلار کالا به وزن از 5۱8 هزار تن 
از اســتان خارج شده که نسبت به سال قبل 3۴ 
درصد رشــد را نشان می دهد. همچنین کمتر از 
۱6۴ میلیــون دلار کالا بــه وزن 5۴ هزار تن به 
اســتان وارد شده که نسبت به سال گذشته 30 

درصد کاهش را نشان می دهد.
رئیس اداره بازرگانی خارجی اداره کل صنعت، 
معدن و تجارت خراسان رضوی تصریح کرد: در 
سال جاری سهم صادرات استان از صادرات کشور 
بیش از 50 درصد افزایش داشــته است. این در 
حالی بود که صادرات کشور روند نزولی داشته و 

واردات کشور روند صعودی داشته است.
امیرفخریان با بیان اینکه اکثر اقلام صادراتی 
از لحاظ گروه کالایی در حوزه صنعتی، کشاورزی 
و معدن است، افزود: صادرات استان حدود 380 
میلیون دلار متشکل از گروه های صنعت با بیش 
از ۱8۱ میلیــون دلار، کشــاورزی حدود ۱۱۱ 
میلیــون دلار، صنایع معدنی 6۱ میلیون دلار و 
پتروشــیمی و پایه نفتی حدود 2۴ میلیون دلار 
بوده است.وی ادامه داد: تقریبا بخش صنعت 50 
درصد، کشاورزی 3۹ درصد، معدن ۱6 درصد و 
پتروشیمی و پایه نفتی 6 درصد صادرات استان 

را به خود اختصاص داده  است.
رئیس اداره بازرگانی خارجی اداره کل صنعت، 
معدن و تجارت خراسان رضوی درباره اقلام عمده 
صادراتی به استان بیان کرد: از لحاظ کالایی اقلام 
عمده صادراتی در ســه ماه نخست سال جاری 
زعفران بســته بندی بیش از 30 گرم در حدود 
۴۱ میلیــون دلار، تخم پرنــدگان 2۱ میلیون 
دلار، پســته ۱۷ میلیون دلار، کامپاند پلی  اتیلن 
۱2 میلیون دلار، کف پوش های غیر مخملی ۱۱ 
میلیون دلار، میله ها آهنی ۹ میلیون دلار، روغن  
سبک ۹ میلیون دلار، سیب تازه ۹ میلیون دلار، 
پلی استرین 8 میلیون دلار، شیرخشک 6 میلیون 
دلار، کیسه های کوچک از پلی اتیلن 6 میلیون 
دلار، فروکروم 5 میلیون دلار، سیمان 5 میلیون 
دلار، پریفــرم 5 میلیون دلار و رب گوجه فرنگی 
۴ میلیون دلار است.وی با بیان اینکه عمده اقلام 
وارداتی به خراســان رضوی مصرفی و واسطه ای 
است، افزود: طی سه ماه ابتدای سال جاری پنبه 
35 میلیــون دلار، تلفن همراه 30 میلیون دلار، 
ماشین آلات و دستگاه های مکانیکی ۱۱ میلیون 
دلار، برنــج ۱0 میلیون دلار، ن و اتصالات برقی 
2.5 میلیون دلار جز اقلام وارداتی به استان است.

  تصمیمات بازار سرمایه باید علمی و تخصصی باشد
نماینده مردم سیرجان و بردسیر در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: با توجه به دستور صریح رهبری به دولت درباره لزوم 
توجه به معیشت مردم، از هیئت دولت سوال دارم که آیا از قیمت ها باخبر است و آیا برنامه ای مشخص و زمان بندی شده برای 
حل مشکلات مردم دارد؟ ما نمایندگان جوابی غیر از شرمندگی برای مردم نداریم.شهباز حسن پور بیگلری نماینده مردم سیرجان 
و بردسیر در مجلس شورای اسلامی در جلسه صبح شنبه 3۱ تیر ۱۴02 صحن مجلس در نطق خود در واکنش به هتک حرمت 
به قرآن کریم در برخی کشورهای اروپایی گفت: محرم ماهی است که ثابت می کند حق بر باطل دیروز است هرچند این روزها با 
خیال خام خود با قرآن سوزی و توهین به کتاب خدا می خواهند نور خدا را خاموش کنند اما بدانند نور خدا خاموش شدنی نیست.
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انتشار بخشنامه نرخ خوراک از یک ماه گذشته بازار 
ســرمایه را دچار نوساتی کرد؛ به طوری که شاخص 
کل بورس حتی به کانال یک میلیون واحد برگشت، 
موضوعی که باعث شــد پرونده نــرخ خوراک دوباره 
باز شــده و تصمیم گیران برای تعدیل نرخ ها دور هم 

جمع شوند.
پس از آنکه بخش نامه نرخ خوراک پتروشــیمی ها 
منتشر شد که از افزایش نرخ خوراک حکایت داشت 
شاهد نزولی شدن شاخص های بورسی بودیم؛ موضوعی 
که واکنش سازمان بورس و اوراق بهادار و وزارت اقتصاد 
را در پی داشت و مجید عشقی، رئیس سازمان بورس 
چند روز پس از انتشار نرخ خوراک اعلام کرد که این 
سازمان و وزارت اقتصاد پیشنهاد اصلاح نرخ خوراک را 
ارائه کرد، در این پیشنهاد ذکر شده بود که هاب های 
مصرف کننده از فرمول حذف شــوند. بر این اساس 
عشــقی توضیح داد که این پیشــنهاد در دستور کار 
مراجع ذیربط است و باید دوباره بررسی شود. سازمان 
بورس گزارش های لازم را به سیاست گذاران می دهد 
اما اینکه در نهایت چه تصمیمی اخذ شود در اختیار 

این سازمان نیست.
پس از آن نیز سید احسان خاندوزی _  وزیر امور 
اقتصادی و دارایی _ اعلام کرد که وزارت اقتصاد عمل  
کردن بر اســاس یک فرمول و ثبات پنج ساله فرمول 
را به نفع فعالان اقتصادی می داند. وی همچنین روز 
گذشته اعلام کرد که پیشنهادی تحت عنوان اصلاح 
آیین نامه آماده شده است که در کمیسیون اقتصادی 
دولت مطرح اســت پس از بررسی در کمیسیون  به 
صحن هیات دولت می رود. در صورت تصویب پیشنهاد 
در صحن هیات وزیران هم درمورد بازگشــت فرمول 
به جای نرخ ثابت هم در مورد زمان اجرای آن شاهد 

تغییر خواهیم بود.
بر این اســاس روز گذشــته کمیسیون اقتصادی 
مجلس با حضور وزیر اقتصاد، رئیس ســازمان بورس 
و اوراق بهــادار، نمایندگان مجلــس، انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشیمی و سایر ذینفعان برگزار 

شد.

 خروج ۳۰ همت پول حقیقی از بازار سهام
مجید عشقی، رئیس سازمان بورس در این جلسه 

با اشاره به تغییر محاسبه نرخ خوراک در لایحه بودجه 
سال قبل اظهار کرد: افزایش نرخ خوراک پتروشیمی 
پیش از این در لایحه بودجه نیز ذکر شده بود اما در 
نهایت از لایحه حذف و تصمیم گیری درمورد آن به 
دولت منتقل شــد. طبق محاســباتی که در سازمان 
بورس انجام شد، با توجه به اصلاح قیمتی که صورت 
گرفت، مصرف گاز کل شرکت های بورسی به غیر از 
نیروگاه ها 3۱ میلیارد مترمکعب است که مابه التفاوتی 
که با تغییر نرخ ایجاد می شود، غیر از ارزش افزوده و 
عوارض، 56 هزار میلیارد تومان به درآمد تبصره ۱۴ 

اضافه می کند.
وی ادامــه داد: ایــن عدد حدود  ۹ درصد ســود 
شــرکت های تولیدی بورس در ســال ۱۴02 است. 
یعنی در غیر این صورت ســود شــرکت های بورسی 
حدود 6۴0 همت می شــد که نرخ های جدید باعث 
می شــود این سود به ۴۹0 همت کاهش پیدا کند. از 
ســوی دیگر انتظار داشتیم نرخ ها حدود 500 همت 
در ارزش بازار کل بورس اثر داشته باشد اما این تاثیر 
بیشتر بود. به طوری که ارزش بازار در ۱6 اردیبهشت 
مــاه حدود ۱۱ همت بود  که 500 همت حدود 5 تا 
هفت درصد بازار را کاهش می دهد. اما همزمانی این 
اتفــاق و نحوه ابلاغ آن با اتفاقاتی که درمورد پالایش 
و پخش افتــاد و عوارض رخ داد، در بازار نااطمینانی 
ایجاد کرد و باعث شــد  به جای 500 همت  2500 
همت روز ارزش بازار تاثیر بگذارد. به عبارت دیگر از 
۱۷ اردیبهشت تا دوشنبه هفته جاری،  2500 همت 

کاهش ارزش بازار سرمایه را داشتیم.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار  با بیان اینکه از 
اسفند سال گذشته حدود 30 همت پول حقیقی وارد 
بازار شده بود، اظهار کرد: طی هفته های گذشته این 
پول یا از بازار سرمایه خارج شده و یا به سمت سپرده 
بانکی رفته یا صندوق های  با درآمد ثابت. در این راستا 
دارایی وزارت تعاون  350 همت، دارایی وزارت دفاع  
بیش از 300 همت و ارزش سهام عدالت 200 همت 

کاهش پیدا کرده است.

 نباید نفع یک دستگاه روی منفعت اقتصاد 
ملی تاثیرگذار باشد

همچنین در این جلسه سید احسان خاندوزی، وزیر 

اقتصــاد با تاکید بر اینکه رویکرد وزارت اقتصاد رونق 
بازار ســرمایه، لزوم با ثبات بودن و پیش بینی پذیری 
این بازار است، گفت: این رویکرد در عمل نیز  مشاهده 
شده است. به طوری که کمتر از انتشار اوراق به نفع 
دولت استفاده کردیم، درحالی که سال گذشته ۱00 
هزار میلیارد تومان بیشــتر بخش خصوصی از بورس 
تامین مالی کرد. همچنین نرخ مالیات شــرکت های 

تولیدی کاهش یافت.
وی ادامه داد: امروز هم اصرار ما مبنی بر این است 
که هر سیاســتی که پیش بینی پذیری را مختل کند 
حتما به ضرر اقتصاد ملی است، حتی اگر یک تصمیم 
برای دستگاهی درآمد ایجاد کند باید منفعت اقتصاد 
ملی و اعتماد ســرمایه گذار را به منفعت آن دستگاه 

ترجیح دهیم.

 تخلفات بررسی خواهد شد
محمدرضا پور ابراهیمی، رییس کمیسیون اقتصادی 
مجلس نیز در این جلسه گفت: در ارتباط با تخلفاتی 
که طی هفته های اخیر شاهد بودیم، همانند اتفاقاتی 
که در اعلامیه های متناقض وزارت نفت و شرکت ملی 
نفت در خصوص درآمد بهره و کارمزد تبدیل ارز حاصل 
از صــادرات فرآورده های نفتی اتفاق افتاد، موضوع از 
طریق ظرفیت ماده 23۴ آئین نامه داخلی مجلس در 
دســتورکار قرار گرفته است تا براساس قانون تمامی 
تخلفات تا معرفی به مراجع قضایی پس از تصویب در 

کمیسیون و صحن علنی مجلس پیگیری  شود.
وی ادامــه داد:  درباره بخشــنامه هایی که مغایر 
با قوانین و مقررات اســت همچــون تعیین نرخ در 
صنعت پتروشــیمی، هزینه هایی به کشــور تحمیل 
کرده اســت؛ طبق برآورد ما دولت با این تصمیم به 
جای اینکه میزان مشخصی منافع برای خود تعریف 
کند، بیش از پنج برابر هزینه به حوزه بازار ســرمایه 
از محــل تغییــر قیمت ایجاد کرده اســت در حالی 
که اثــرات منفی آن در بخش های مختلف اقتصادی 
مشــخص است، لذا مقرر شــد موضوع لغو مصوبات 
هیات دولت در ارتباط با  قیمت خوارک شرکت های 
 پتروشــیمی در هیات تطبیق مقــررات مجلس در

 دســتورکار قرار بگیرد و براساس قانون نسبت به آن 
اقدام شود.

افزایشنرخخوارکبابورسچهکرد؟
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صنعت4

 سید ابراهیم رئیسی صبح دوشنبه 26 تیر ۱۴02 
با اســتقبال نماینده ولی فقیه و اســتاندار از طریق 
فرودگاه بین المللی شهدای شهر یاسوج، وارد استان 

کهگیلویه و بویراحمد شد.
رئیس قــوه مجریه در بــدو ورود بــه فرودگاه 
یاســوج در جمع خبرنگاران، کهگیلویه و بویراحمد 
را اســتانی برخــوردار از ظرفیت هــای خــوب در 
عرصه هــای کشــاورزی و گردشــگری توصیف و 
تاکیــد کرد: این اســتان ظرفیت هــای خوبی دارد 
که تلاش خواهیم کرد در راســتای توســعه استان 
از آنهــا بهره بگیریم تا هم نیازهای مردم کهگیلویه 
 و بویراحمــد را تامین کند و هم باعث افزایش امید

 و اعتماد مردم شود.
وی همچنین با اشــاره به عشایری بودن استان 
اظهــار کرد:  عشــایر به فرموده امــام راحل ذخایر 
ارزشــمند کشور هســتند که باید به عنوان یکی از 
بخش های مولد کشور مورد توجه ویژه قرار گیرند و 
اقدامات لازم برای خدمت به آنها و زیست عشایری 

انجام شود.

 رئیسی در فرودگاه یاسوج
پس از آن رئیســی در جمع عشایر دشت سقاوه 
حاضر شــد و با اشــاره به تامین اعتبــار و اقدامات 
انجام شده برای توزیع و نصب پنل های خورشیدی 
برای عشــایر در راستای تامین برق و نیازهایی مثل 

آب گرم آنان یادآور شد:  در سال های گذشته اقدامات 
خوبی در زمینه ایل راه ها انجام شده اما کمبودهایی 
هم وجود دارد که در این ســفر اعتبارات لازم برای 
رفع این کمبودها در نظر گرفته شــده و تخصیص 

خواهد یافت.
وی با بیان اینکه عشــایر یکی از مولدترین اقشار 
جامعه هستند و همه ما به نوعی میهمان سفره آنان 
هستیم، خاطرنشان کرد: همه باید به تقویت تولید 
در میان عشــایر کمک کنند. پرواربندی قراردادی 
دام که از گذشته به نوعی وجود داشته باید تداوم و 
گسترش یابد تا عشایر از ناحیه تامین نهاده ها برای 
دام های خود نگرانی و دغدغه نداشته باشند و تولید 

آنها دچار اختلال نشود.

 حضور رئیســی در جمع عشایر استان 
کهگیلویه و بویراحمد در دشت سقاوه

در همین زمینه ســپهر خلجی رئیس شــورای 
اطلاع رســانی دولت در حســاب کاربــری خود در 
توییتــر از تصمیمات ویژه دولت بــرای حمایت از 
عشــایر ساکن این اســتان و سراسر کشور خبر داد 
و و دربــاره این تصمیمات نوشــت: » ۱- تخصیص 
پنل های خورشــیدی بــرای تامین برق عشــایر، 
2- پرواربندی امانی)تولید قراردادی گوشــت دام( 
با تامین نهادهای دامی توســط دولت، 3- توســعه 
زیرســاخت های اطراق گاهــی و تکمیل ایل راه های 

عشــایر، ۴- اختصاص زمین های دیم برای کشــت 
گیاهان دارویی توســط عشایر، 5- توسعه و تکمیل 
خانه های بهداشــت عشــایری، 6- خرید تضمینی 

گوشت دام تولیدی عشایر«
افتتاح و بهره برداری رسمی از مجتمع  پتروشیمی 
گچســاران به عنوان بزرگ ترین پروژه استان، دیگر 
برنامه رئیس دولت ســیزدهم در این سفر بود. این 
پروژه با اعتبار ۱.3 میلیارد یورو که 83 درصد قطعات 
و تجهیزات آن توسط شــرکت های داخلی ساخته 
شده، با ظرفیت سالانه یک میلیون اتیلن و 8۴ هزار 

تن C3+ آغاز به کار خواهد کرد.
رئیسی در مراسم افتتاح پتروشیمی گچساران، با 
تاکید بر اهمیت نقش شرکت های بزرگ صنعتی در 
توســعه و تامین نیازهای شهرهای محل احداث در 
قالب مسئولیت اجتماعی اظهار کرد: بیش از 2 هزار 
و 600 میلیارد تومان برای مصوبات استان از محل 
مسئولیت اجتماعی شرکت های بزرگ تصویب شده 
و طبعا مجتمع پتروشــیمی گچســاران هم باید در 
این راســتا و در جهت رفع نیازهای مختلف استان 
کهگیلویه و بویراحمد و به ویژه شهرستان گچساران 

به وظایف خود عمل کند.

 مراسم آغاز عملیات راه اندازی پتروشیمی 
گچساران با حضور رئیسی

همچنین در این ســفر ســد چمشــیر با حضور 

برنامه دیگر روز 
اول این سفر، آغاز 
عملیات اجرایی 
لرزه نگاری و 
ذخیره سازی میدان 
گازی مختار با 
حضور رئیسی بود. 
میدان گازی مختار 
یاسوج بیش از ۲۰ 
میلیارد مترمکعب 
گاز طبیعی 
ذخیره شده تولید 
می کند.

مونا هادی    -        رئیس دولت سیزدهم در ششمین مقصد از دور دوم سفرهای استانی خود عازم کهگیلویه و بویراحمد شد. افتتاح پتروشیمی 
گچساران، سد چمشیر، پروژه محور ترانزیتی پاتاوه-دهدشت و بیمارستان ۳۲ تختخوابی شهید سلیمانی شهرستان بهمئی، بازگشایی 
کارخانه قند یاســوج و احیای ۴۴ واحد تولیدی و صنعتی از جمله اقداماتی بود که در این سفر انجام شد. رئیسی همچنین در جمع عشایر دشت 

سقاوه، مردم یاسوج و مردم شهرستان بهمئی حاضر شد و در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه کهگیلویه و بویراحمد شرکت کرد.

ازافتتاحپروژههایبزرگتاتلاش
برایشکستنبنبستها

اعزام رایزن بازرگانی به برزیل در   
آینده ای نزدیک

سرپرست سازمان توسعه تجارت از انتخاب 
رایزن بازرگانی جمهوری اســلامی ایران در 
برزیــل خبر داد و گفت: رایزن بازرگانی ما به 

زودی به برزیل اعزام می شود.
 مهــدی ضیغمــی، در همایــش معرفی 
فرصت هــای تجــارت بــا برزیــل در حوزه 
بهداشت و سلامت با اشاره به اهمیت تجارت 
با کشــورهای حــوزه آمریــکای لاتین برای 
 دولت و این ســازمان گفــت: رایزن بازرگانی

 جمهوری اســلامی ایران به زودی در برزیل 
مستقر می شود.

وی افــزود: عقــب ماندگــی در تجارت با 
کشورهای حوزه آمریکای لاتین قابل توجیه 
نیست و با تمام سختی ها اعم از  بعد مسافت، 
حمل کالا و نبود خط کشتیرانی باید تجارت ما 
با برزیل افزایش یابد. برزیل در میان کشورهای 
آمریکای لاتین از اهمیت ویژه ای برای تجارت 
برخوردار اســت و به همین علت اولین مرکز 
تجاری در این کشورها در برزیل افتتاح شد و 

اولین رایزن نیز به برزیل می رود.
ضیغمــی با انتقاد از این موضوع که اکنون 
رابطه تجاری ما با برزیل فارغ از صادرات اوره 
و محصولات پتروشــیمی بیشــتر به واردات 
ختم می شــود گفت: سازمان توسعه تجارت 
اولویت خــود را بازارهای جدیــد و صادرات 
گروه کالاهای متفاوت و جدید قرار داده است 
و امیدواریم که برزیل مقصد صادرات کالاهای 

دانش پایه ایرانی شود.
وی همچنین با بیان اینکه سازمان توسعه 
تجارت از حضور شــرکت ها در نمایشگاه های 
برزیل و ســایر کشورهای قاره آمریکا حمایت 
می کند، گفت: در توســعه روابــط تجاری با 
کشورها نباید به راهی که در سال های گذشته 
رفته اند اکتفا کنیم و باید با نقشــه راه جدید 

وارد بازارهای بین المللی شویم.
در ادامه احمد فیروزی - مدیرکل دفتر اروپا 
و آمریکای سازمان توسعه تجارت - نیز گفت: 
این دومین همایش مرتبط با موضوع تجارت 
با برزیل در یکسال گذشته محسوب می شود. 
همایش قبلی جنبه عمومی داشت و در ادامه 
تصمیم گرفتیم همایش های تخصصی برای 
موضوعات مختلف مانند بهداشــت و سلامت 

نیز برگزار کنیم.
وی تاکید کرد: برزیل در میان کشورهای 
آمریــکای لاتیــن از اهمیت ویــژه ای برای 
تجــارت برخوردار اســت و بــه همین علت 
 اولیــن مرکز تجــاری در این کشــورها در

 برزیل افتتاح شد و اولین رایزن نیز به برزیل 
می رود.

مدیــرکل دفتر اروپا و آمریکای ســازمان 
توســعه تجارت ادامــه داد: امیدواریم حضور 
رایــزن ما در برزیل و مرکز تجاری که در این 
کشــور داریم، موجب رونق تجارت و افزایش 

صادرات ما به برزیل شود.

  موانع اجرای پتروشیمی مازندران برداشته شود
نماینده بهشهر در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه سازمان محیط زیست به کلیه ابهامات درباره پتروشیمی مازندران 
پاسخ دهد گفت: لازم است موانع پیش روی اجرای پتروشیمی مازندران برداشته شود.غلامرضا شریعتی در جلسه علنی امروز 
مجلس شورای اسلامی در تذکری خطاب به رییس جمهور گفت: بعد از مدتی وقفه در اجرای پتروشیمی مازندران، سازمان 
بازرسی کل کشور گزارش مشروحی پیرامون فرآیند احداث این پروژه سرمایه گذاری تقدیم رییس جمهور کرد.وی  ادامه داد: 
طبق این گزارش، این پروژه در مراحل مقدماتی و مراحل بعدی مورد حمایت سازمان محیط زیست بوده لذا انتظار می رود این 
سازمان به عنوان عالی ترین مقام نظارتی در گزارش خود کلیه ابهامات به وجود آمده از ناحیه رسانه ها را شفاف سازی کند؛ 

دستور دهید موانع پیش روی این پروژه را برای اجرا بردارند و موجبات خشنودی مردم مازندران فراهم شود.
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5 سرمایه 

 پیشنهاد دو طرح سرمایه گذاری در کردستان
استاندار کردستان از نشست و دیدار دو شرکت سرمایه گذاری برای احداث کارخانه فرو آلیاژ و صنایع پایین دست پتروشیمی 

در دو شهرستان استان خبر داد.
اســماعیل زارعی کوشــا، در دیدار با سرمایه گذاران در استان کردستان که شامگاه جمعه 30 تیرماه برگزار شد، اظهار کرد: 
یکی از سرمایه گذاران، پیشنهاد سرمایه گذاری مجموعه فروآلیاژ در یاسوکند بیجار را مطرح کرد، که طرح توجیهی آن بعد از 
فرایند تایید کارشناسی، وارد مرحله اجرایی خواهد شد.وی فروآلیاژها را آلیاژی از آهن به همراه تعدادی دیگر از عناصر از جمله 
آلومینیوم، کروم، منگنز، سیلیس و غیره عنوان کرد و افزود: استفاده از فروآلیاژها باعث افزایش کیفیت محصولات صنعت فولاد 

و چدن در استان می شود.

رئیســی افتتاح شد و واحد اول نیروگاه این سد هم 
به بهره برداری رســید. این ســد بلندترین سد بتنی 

غلطکی غرب آسیاست.
 نیــروگاه برق آبــی ســد چمشــیر دارای ســه 
واحــد بزرگ هــر کدام بــه ظرفیــت 55 مگاوات 
و 2 واحــد کوچک )زیســت محیطی( هــر یک به 
ظرفیــت 5.5 مگاوات )جمعاً ۱۷6 مگاوات( اســت 
 کــه از طریــق پســت 230 کیلوولت چمشــیر به

 شبکه سراسری متصل می شود.
رئیس قوه مجریه پس از افتتاح رســمی این سد، 
دقایقی در جمع کارکنان این مجموعه حاضر شــد 
و ضمــن گفت وگو و شــنیدن دیدگاه ها و مطالبات 
آنها، دســتوراتی را برای رســیدگی به خواسته های 

آنها صادر کرد.

 افتتاح سد چمشیر با حضور رئیسی
برنامه دیگر روز اول این سفر، آغاز عملیات اجرایی 
لرزه نگاری و ذخیره ســازی میــدان گازی مختار با 
حضور رئیسی بود. میدان گازی مختار یاسوج بیش 
از 20 میلیــارد مترمکعب گاز طبیعی ذخیره شــده 

تولید می کند.
عصر دوشنبه هم جشن احیا و بازگشت به تولید 
کارخانه قند یاســوج و ۴۴ واحد تولیدی و صنعتی 
اســتان کهگیلویه و بویراحمد بــا حضور رئیس قوه 

مجریه برگزار شد. 
همچنین رئیســی بــا حضــور در کارخانه قند 
یاســوج ضمــن بازدید از خط تولیــد و بخش هایی 
از ایــن کارخانــه بــا توضیحات مســئولان آن در 
جریــان وضعیــت ایــن کارخانه قــرار گرفت و در 
 جریــان ایــن بازدیــد گفت وگویی بی واســطه با 
کارگــران ایــن کارخانه داشــت و وضعیت کاری و 

معیشتی آنها را جویا شد.

با حضور  یاسوج  قند  کارخانه  بازگشایی   
رئیسی

در جریان این سفر رئیس قوه مجریه از نمایشگاه 
۴۴ واحد تولیدی و صنعتی احیاشده در این استان که 
در محل کارخانه قند یاسوج برپا شده بود، بازدید کرد. 

با احیای این واحدهای تولیدی احیا شده در حوزه های 
گردشگری، مواد غذایی، صنعتی و کشاورزی 2هزار و 
 680  فرصت شــغلی و بیش از 5هزار میلیارد تومان 

سرمایه احیا شده است.
رئیســی در مراســم جشــن احیــای واحدهای 
تولیدی و صنعتی راکد استان با بیان اینکه با احیای 
واحدهای تولیدی و صنعتــی راکد و تعطیل بخش 
قابل توجهی از مشــکل اشــتغال حل خواهد شد، 
تصریح کــرد: آنچه که امروز با بهره برداری از ســد 
چمشــیر، مجتمع پتروشیمی گچســاران و احیای 
 واحدهای اقتصادی راکد حاصل شد، جلوه ای از شعار» 

ما می توانیم« ملت ایران است.

راکد  احیای واحدهای  رئیسی در جشن   
صنعتی و تولیدی

در ادامــه برنامه هــای روز اول این ســفر رئیس 
دولت ســیزدهم در جمع مردم یاسوج حاضر شد و 
ســخنرانی کرد. رئیسی در صحبت های خود، تامین 
مســکن مورد نیاز مردم و توجه به ایجاد اشــتغال و 
کاهــش بیکاری را از جملــه مطالبات اصلی مردم و 
مســائل مورد توجه دولت در این ســفر برشمرد و 
گفت: شــخصا پیگیر مســئله مسکن مردم هستم و 
در این راســتا جلسات شورای عالی مسکن را حداقل 
ماهی یک بار تشکیل می دهم. در زمینه اشتغال هم 
آمار حاکی از کاهش نرخ بیکاری است، اما همچنان 
 به تلاش بیشــتری برای رسیدن به وضعیت مطلوب 

در این زمینه نیاز داریم.
رئیس قوه مجریه در بخش دیگری از ســخنانش 
بــه مدیران اســتان تاکید کرد کــه در زمینه انجام 
مسئولیت های خود و انتخاب نیروها از دیگر مسئولان 
اســتانی مشورت بگیرند، اما به هیچ وجه تحت نفوذ 
آنان نباشــند، چرا که مسئولیت اقدامات و انتصابات 
استانی شرعا بر عهده آنان است و آنها باید نسبت به 

آن پاسخگو باشند.

 سخنرانی رئیسی در جمع مردم یاسوج
رئیــس دولــت ســیزدهم در آخریــن برنامه از 
روز اول این ســفر اســتانی در نشســت شــورای 
برنامه ریــزی و توســعه کهگیلویــه و بویراحمد که 
بــا حضور مســئولان اســتانی و فعــالان اقتصادی 
 برگزار شــد، شرکت کرد. رئیســی در این نشست،

 تحول خواهــی را از ضرورت های مهم امروز کشــور 
دانست و تأکید کرد: همه مدیران باید با نگاه تحولی 
و بــا انگیزه تلاش کنند تــا در حوزه هایی که کارها 
عقب مانده و موجب بروز مشــکل و رنج برای مردم 

شده تلاش مضاعف داشته باشند.
در این نشســت مهدی روشــنفکر نماینده مردم 
شهرســتان های بویراحمد، دنا و مارگون در مجلس 
شــورای اسلامی گفت: فرودگاه یاسوج تنها دو پرواز 
در هفتــه دارد و باید برای افزایش پروازها برنامه ای 

تعریف شود.
ســید محمد موحد نماینده مردم شهرستان های 
کهگیلویه، بهمئی و چرام و لنده در مجلس شــورای 
اســلامی هم گفت: شهرستان چرام با داشتن معدن 
بوکسیت، فسفات و آهک هیدراته منتظر توجه ویژه 

هیئت دولت است.
همچنین انسیه خزعلی معاون امور بانوان رئیس 
جمهور در این نشست بیان کرد: ارتقای شاخص های 
بهداشتی در برخی از مناطق کهگیلویه و بویراحمد از 

مهم ترین مطالبات مردم این استان است.
اســتاندار کهگیلویــه و بویراحمــد هــم در این 
نشســت یادآور شــد: کهگیلویه و بویراحمد راه آهن 
ندارد و فقط یک پروژه ای دارد که رها شــده است. 
 خواســته ای کــه داریم این اســت کــه راه آهن در

 مدار ساخت قرار گیرد.

 حضور رئیســی در نشســت شــورای 
برنامه ریزی و توســعه اســتان کهگیلویه و 

بویراحمد
در دومیــن روز ســفر اســتانی رئیــس دولت 
ســیزدهم بــه کهگیلویــه و بویراحمــد، رئیســی 
تختخوابــی   32 بیمارســتان  سه شــنبه   صبــح 
شــهید ســلیمانی شهرســتان بهمئــی را افتتاح 
کــرد. این بیمارســتان بــا اعتباری بالــغ بر ۱35 
 میلیــارد تومــان و زیربنــای پنــج هــزار متــری 
در دو طبقــه و دارای 32 تخــت احــداث شــده 
اســت که ظرفیــت افزایش تــا 6۴ تخــت را دارا 
بــوده و شــامل بخش هــای مختلفــی از جملــه، 
 جراحــی، اتــاق عمــل، زنــان و زایمــان، اطفال 
و دیالیز با امکانات رادیولوژی، سونوگرافی، آزمایشگاه 

و پد اورژانس است.

 ۳۲ بیمارســتان  از  بهره بــرداری   
بهمئــی ســلیمانی  شــهید   تختخوابــی 

 با حضور رئیسی
رئیس قــوه مجریــه همچنین در جمــع مردم 
شهرستان بهمئی حاضر شد و با اشاره به نیاز بهمئی 
به تکمیل راه های مواصلاتی برای توسعه گردشگری، 
اظهار کرد: گفتند این شهرســتان در بن بست است. 
مبنای ما شکســتن این بن بست اســت. جاده های 
مواصلاتی این اســتان در اولویت فعال شدن است تا 

بن بست ها شکسته شود. 
تاریــخ و تمدن بهمئی قابل ارائه به گردشــگران 
داخلــی و خارجــی اســت. ایــن منطقــه تمدنی 
 کهــن دارد. بهمئــی محرومیت دارد ولــی خدا از

 ما ســوال می کند چرا از امکانات این منطقه درست 
استفاده نشد؟

 حضور رئیسی در جمع مردم شهرستان 
بهمئی

در دیگر برنامه این سفر، افتتاح پروژه ملی محور 
ترانزیتی پاتاوه-دهدشت به عنوان یکی از قدیمی ترین 
پروژه های نیمه کاره کشــور بعد از 28 سال با حضور 
رئیس دولت ســیزدهم صورت گرفت. این پروژه به 
طول ۱36 کیلومتر در ادامه محور اصلی شــهرضا-

سمیرم-بهبهان اســت که ارتباط استان های جنوب 
کشور از جمله خوزســتان را به استان های مرکزی 
ایــران برقرار می کنــد و نقطه ثقــل و میان بر بین 
اســتان های قرارگرفته در کریدور شمال به جنوب 

کشور به حساب می آید.

پاتاوه- ترانزیتی  محــور  پروژه  افتتاح   
دهدشت توسط رئیسی

پایان بخش سفر اســتانی رئیس دولت سیزدهم 
بــه کهگیلویه و بویراحمد، حضور در یک نشســت 
خبری در فــرودگاه یاســوج بود. رئیســی در این 
نشســت خبری در جمــع خبرنــگاران اظهار کرد: 
اســتان کهگیلویه و بویراحمد آب کم ندارد اما باید 
مدیریــت آب صورت گیرد که باید ســدهای دیگر 
در دســت اقدام است کارشــان انجام شود تا مردم 
اســتان کهگیلویــه و بویراحمد برای آب شــرب و 
کشاورزی مشــکلی نداشته باشند.رئیس قوه مجریه 
همچنیــن عنوان کرد: اهم مصوبات دور دوم احداث 
فازهای پالایشگاه، پتروپالایشگاه و پتروشیمی است 
که ایجاد اشــتغال می کند و از ظرفیت ها اســتفاده 
می شود. از محل مســئولیت اجتماعی نفت و گاز و 
پتروشــیمی باید کارهایی از سوی وزارت نفت انجام 
 گیــرد که 2600 میلیــارد تومان غیــر از اعتبارات 
ســفر اول در ســفر دوم برای امــور راه، فرهنگی و 
توسعه یافتگی شهرستان ها و مناطق مختلف استان 

گذاشته است.

 نگرانی خیلی جدی درباره وضعیت 
بورس وجود ندارد

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان 
اینکه به هیــچ وجه به دنبال رانت برای یک 
صنعت خاص نیستیم، درباره وضعیت بورس 
توضیحاتــی ارائــه کرد و گفت: بــا توجه به 
گزاراشات سه ماهه ای که منتشر می شود، از 
این پس نگرانی خیلی جدی  نداریم، امیدواریم 
پیگیــری ما زودتر جواب دهــد و بتوانیم به 
جمع بندی برسیم اما از آنجا که تصمیم یک 
نفر نیست و باید مراحلی طی شود، نمی توان 
برای بهبود وضعیت بورس زمان تعیین کرد.

 مجید عشقی درباره وضعیت بازار سرمایه، 
گفت: بورس تا اواسط اردیبهشت ماه وضعیت 
نسبتا مناسبی داشت اما متاسفانه توالی چند 
تصمیــم که از نظر ما بــدون در نظر گرفتن 
وضعیت شرکت ها و روند قیمت های جهانی 
چه در حوزه گاز، چه محصولات پتروشیمی، 
فلــزات و ســایر محصولات گرفته شــد، به 
ضرر صنعت بود و اثرات منفی بر ســودآوری 
شرکت ها داشــت. از یک سو نحوه ابلاغ این 
مصوبات و از ســوی دیگر مصادف شدن آن 
با اعلام برخی تغییرات در شرایط سودآوری 
شرکت های پالایشی موجب شد، بازار با یک 
جو روانی منفی روبه رو شود و متاسفانه اعتماد 

سرمایه گذاران لطمه دید.
وی افزود: در جلســه کمیسیون اقتصادی 
خوشبختانه مباحث خوبی مطرح و مقرر شد، 
هماهنگی هایی صورت گیرد تا پیشــنهادات 
اصلاحی برای اینکه این تصمیم اصلاح شود و 
قیمت گذاری ها، متناسب با شرایط قیمت های 

جهانی انجام شود، ارائه گردد.
رئیس ســازمان بورس افــزود: ما به هیچ 
وجه بــه دنبال رانت برای یک صنعت خاص 
نیســتیم، قطعا این به ضرر کشــور است اما 
تعیین فرمول مناسب برای صنایع در بلندمدت 
هم به سرمایه گذاری بیشتر منجر می شود و 
هم اطمینان سرمایه گذاران را در پی خواهد 
داشت، ان شاءالله این موضوع را از سوی مجلس 
و دولت پیگیری می کنیم تا به نتیجه برسیم.

طبق اعلام ســازمان بورس، وی در پاسخ 
به این پرســش که چه زمانی وضعیت بورس 
مناسب می شود؟، بیان کرد: به نظر می رسد 
با توجه به گزاراشــات سه ماهه ای که منتشر 
می شــود، از این پس نگرانــی خیلی جدی  
نداریم، امیدواریم پیگیــری ما زودتر جواب 
دهد و بتوانیم به جمع بندی برسیم اما از آنجا 
که تصمیم یک نفر نیست و باید مراحلی طی 

شود، نمی توان برای آن زمان تعیین کرد.
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار در 
پاســخ به این پرســش که پیشنهادات شما 
برای حمایت از بورس در لایحه برنامه هفتم 
چیســت؟ گفت: ما همــواره گفتیم که بازار 
ســرمایه حمایت لازم ندارد، اگر مفاد برنامه 
هفتم به گونه ای باشد که جایگاه بازار سرمایه 
برای تامین مالی بخش واقعی اقتصاد درست 

دیده شود، همین کافی است.
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 اکنون که مسکو آمار تولید فرآورده های نفتی 
خــود را محرمانه نگه می دارد، بازار به دقت آمار 
تجارت را برای مشــاهده هر گونه نشانه از کاهش 
تولید روسیه، دنبال می کند. صادرات نفت روسیه 
در مــدت چهــار هفته منتهی بــه ۱6 ژوئیه، به 
پایین ترین رکورد شش ماهه نزول کرده است که 
نشان می دهد این کشور بالاخره به وعده خود برای 
کاهش عرضه به بازارهای جهانی، عمل کرده است.

طبــق آمار شــرکت تحلیل اطلاعــات انرژی 
ورتکسا، صادرات فرآورده های نفتی پالایش شده 
روســیه در ۱5 روز نخست ژوییه، حدود 8۱ هزار 
بشــکه در روز در مقایســه با کل صادرات ژوئن، 
افزایش یافت و تاکنون بــه حدود 2.۴۹ میلیون 
بشکه در روز رســیده است و نزدیک به بالاترین 
رکورد سه ماه اخیر است.صادرات دیزل یا گازوئیل 
روسیه در نیمه اول ماه میلادی جاری، 8.5 درصد 

رشــد کرد و به حدود ۱.2۷ میلیون بشکه در روز 
رســید که نزدیک به آمار صــادرات ۱.3 میلیون 
بشکه در روز در مارس است که جریان صادرات به 
بالاترین میزان از ابتدای سال 20۱6 به بعد، رسیده 
بود. میانگین صــادرات روزانه تاکنون، حدود 33 
درصد بالاتر از مدت مشابه سال گذشته بوده است.

شرکت "انرژی اسپکتس" در یادداشتی نوشت: 
سود بالاتر دیزل، باعث شده است پالایشگاههای 
روســی، به تولید و صادرات این سوخت اولویت 

دهند و تولید بنزین محدودتر شده است.
صادرات بنزین و مواد بلِندینگ در مقایســه با 
کل آمار ژوئن، بیش از نیمی کاهش پیدا کرد و به 
۴5 هزار بشکه در روز رسید که پایین ترین میزان 
از دسامبر سال 20۱۷ بود. دولت روسیه به دنبال 
اعمال سهمیه صادرات سوخت به منظور افزایش 
عرضه داخلی و محدود کردن افزایش قیمتهاست.

صادرات نفتا که خوراک مورد اســتفاده توسط 
کارخانــه های پتروشــیمی و همچنین بلِندینگ 
بنزین اســت، به حدود 3۹5 هزار بشــکه در روز 
رســید که 28 درصد در مقایسه با سطح صادرات 
ژوئن، افزایش داشــت. اکثر محموله ها به مقصد 

آسیا و خاورمیانه می روند.
صادرات خوراک پالایشگاهی ضعیف مانده و از 
ابتدای ژوییه تاکنون به حدود ۱0۷ هزار بشــکه 
در روز در مقایســه با ۱۱6 هزار بشکه در روز در 
ژوئن رســیده است.بر اســاس گزارش بلومبرگ، 
صادرات نفت کوره روسیه که بیش از یک چهارم 
از کل صادرات ســوخت پالایش شده این کشور 
اســت، از ســطح ژوئن کاهش یافت و به حدود 
6۷۱ هزار بشــکه در روز رسید. صادرت به آفریقا 
افزایــش یافت اما محموله ها به مقصد خاورمیانه، 

کاهش پیدا کردند.

صادرات بنزین و مواد 
بلِندینگ در مقایسه 
با کل آمار ژوئن، بیش 
از نیمی کاهش پیدا 
کرد و به ۴۵ هزار 
بشکه در روز رسید که 
پایین ترین میزان از 
دسامبر سال ۲۰۱۷ بود

علیرضا حیدری    -  صادرات فرآورده های نفتی روسیه با فروش بالاتر دیزل و بهبود عرضه نفتا که عرضه کمتر سوختهای دیگر را جبران می 
کند، ماه میلادی جاری نسبت به ماه قبل، افزایش پیدا کرده است.

صادراتسوختروسیهبالاتررفت

  گمرک مرزی پرسه سو امسال فعال می شود
نماینده مردم 6 شهرستان خراسان شمالی از پیگیری ها برای فعال شدن گمرک مرزی پرسه سو در استان خبر داد.

سید محمد پاکمهر در نشست خبری خود با اصحاب رسانه که امروز پنجشنبه 2۹ تیر ماه برگزار شد، اظهار کرد: به لطف 
الهی گمرک مرزی پرسه سو را امسال مصوب و فعال خواهیم کرد.

وی افزود: این موضوع را از وزیر امور خارجه پیگیری کرده ام؛ واقعا جای ســوال دارد که چرا 2 اســتان همجوار و مرزی ما 
باید دارای این گمرک باشــند اما ما از داشــتن آن محروم باشیم.نائب رئیس اول کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی 
همچنین به موضوع پساب پتروشیمی و پیگیری های آن اشاره کرد و گفت: بیش از 30 جلسه برای این موضوع گذاشته شده 

است تا نهایتا به نتیجه مطلوب برسیم.

 واکنش تند معاون استاندار گلستان به 
نطق نماینده آزادشهر

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار گلستان 
با انتقاد از نطق نماینده مردم آزادشهر و رامیان در 
مجلس شورای اســلامی، گفت: شما حق ندارید 
فقــدان توانایی خود در خدمت به مردم را به پای 

دولت صادق الوعد بگذارید.
سیدمحمد دهنوی شامگاه پنحشنبه 2۹ تیرماه 
در جلسه شورای برنامه ریزی استان گلستان که 
در سالن جلسات سازمان برنامه و بودجه این استان 
برگزار شد در واکنش به نطق نماینده مردم آزادشهر 
و رامیان در مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: شما 
تنها نماینده مردم اســتان بودید که در مجموعه 
وزارت نیرو بوده و مردم منطقه شــما با مشــکل 
آب مواجه هستند که بیانگر ضعف و عدم کارایی 
شماســت و حق ندارید آن را به پای دستگاه های 

اجرایی بنویسید.
وی با اشــاره به اینکه 20 ماه در برابر عملکرد 
و رفتارهای خارج از چارچوب شما سکوت اختیار 
کرده ایــم، گفت: هیچ نقطه پنهان و ســیاهی در 
کارنامه دستگاه های اجرایی استان وجود نداشته و 
تمامی اقدامات و فعالیت ها را در سامانه شفافیت 
قرار داریم. عمکرد تبصره ۱6، عملکرد تبصره ۱8، 
تســهیلات رونق تولید و تمام اقدامات ما در اتاق 
شیشه ای قرار دارد و این حد از شفافیت در تاریخ 

استانداری بی سابقه بوده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری 
گلســتان با تاکید بر اینکه مــا در عملکرد خود 
آخرتمان را با دنیــا معاوضه نکرده ایم، بیان کرد: 
امــروز به لطف الهی، با مشــارکت اســتانداری، 
دستگاه های اجرایی و نمایندگان استان گلستان 
بزرگترین چالش های استان نظیر خلیج گرگان، 
مشــکل پتروشیمی و بخش اعظمی از مشکلات 
آبرسانی ها حل شده است.دهنوی با انتقاد از اظهارات 
نماینده مردم آزادشهر و رامیان در مجلس شورای 
اســلامی خطاب به این نماینده گفت: من از شما 
سؤال می پرسم زمانی که با مشارکت دستگاه های 
اجرایی، استانداری و نمایندگان استان گلستان گره 
مشکلات بزرگ استان باز می شد، شما کجای کار 
قرار داشتید؟وی با بیان اینکه نماینده مردم آزادشهر 
و  رامیان در مجلس شورای اسلامی ضعف امروز 
خود را به پای دیگران می نویسد،گفت: این نماینده 
باید پاسخ بدهد که چه کسی به تعهدات خود در 
قبال صورتجلسه اصلاح سایت پسماند عمل نکرده 
و جلوی منابع اعتباری سایت را گرفت و اجازه نداد 
اصلاح و ویرایشی که لازم است در آن حوزه اتفاق 
بیفتد؟معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
گلستان بیان کرد: دخالت این نماینده محترم مردم 
در انتصابات، ما در پیشرفت شهرستان آزادشهر و 
رامیان با چالش روبرو کرده که لازم اســت ایشان 
پاســخگوی عملکرد خود بوده و بداند که بدهکار 
جریان انقلاب و مردم شریف شهرستان آزادشهر 
و رامیان است.دهنوی در پایان با تأکید این مسأله 
که ما از این پس ســکوت نکرده و حتی یک قدم 
از منافــع مردم کوتاه نخواهیم آمد، گفت: عده ای 
در اوایل انقلاب شناسنامه های خود را دستکاری 
می کردند تا بتوانند به جبهه رفته و از کیان مملکت 
دفاع کنند و عده ای امروز با دستکاری شناسنامه 
تلاش می کنند به مجلس راه پیدا کنند!وی با انتقاد 
از ارائه آمار بی پایه و اســاس و بدون منبع توسط 
این نماینده مجلس در تریبون رسمی، گفت: وقتی 
از ایشان و دوستانشان درباره منبع و صحت آمار 
سوال می پرسیم هیچ پاسخی برای گفتن ندارند.

  ظرفیت سازی استراتژیک برای تامین مسکن فرهنگیان
مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان با اشاره به تعاملات راهبردی با آموزش 
و پرورش، بر استفاده از ظرفیت های استراتژیک موجود در هلدینگ ساختمانی 

معلم در راستای حمایت و تامین نیازهای فرهنگیان تاکید کرد.
 حمیدرضا نجف پور کردی در مراسم تکریم مهندس سید فرزاد نجات نیا 
مدیرعامل پیشین هلدینگ ساختمانی معلم با اشاره به اینکه در یک سازمان 
و به تبع آن در این موسسه مدیران اجرایی مرکز ثقل هستند، بیان کرد: با این 

رویکرد در انتصابات مدیران افرادی ذیصلاح را انتخاب کردیم.
وی ادامه داد: پیشبرد کارها و اقدامات اساسی موسسه باید با هم افزایی و 

هماهنگی در مجموعه و در چارچوب مسائل سازمانی دنبال شود.
مدیرعامل موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان با اشاره به لزوم افزایش تلاش 
ها جهت تحقق ماموریت های موسسه گفت: همه ما بنا بر وظایف سازمانی در 
قبال جامعه و فرهنگیان همچنین با نگاه به فرمان مقام معظم رهبری، تکلیف 

داریم فضای کشور را آرام و امید خلق کنیم.
نجف پور کردی با تاکید بر اینکه این موسسه برای معلمان است و به شخص 
خاصی تعلق ندارد، اظهار کرد: امانت دار اموال معلمان هستیم و حق نداریم در 

وظایف خود سستی کنیم.

وی بیان کرد: بر همین اســاس کارها و وظایف موسســه رو به جلو و در 
مسیر خود تکاملی است و جابجایی هایی در پست های مدیریتی داشتیم و در 
این راستا از ظرفیت مهندس نجات نیا در تعاملات راهبردی موسسه با دولت 
و به طور ویژه مجلس بهره می گیریم؛ دکتر رحمان زاده هم طبق مدل کمیته 
انتصابات به سیستم معرفی و در فرایند ارزیابی تائید شد و از این پس تا اطلاع 

ثانوی سرپرست هلدینگ ساختمانی معلم معرفی شد.
مدیرعامل صندوق موسسه ذخیره فرهنگیان اضافه کرد: هلدینگ ساختمانی 
در گذشته چالش های بسیاری از جمله در حوزه حقوقی داشت که در جهت 

رفع آن اقداماتی داشتیم.
نجف پور کردی مهم ترین ماموریت این هلدینگ را ظرفیت سازی استراتژیک 
برای تامین مسکن فرهنگیان برشمرد و گفت: جلسات گوناگونی با وزارت مسکن 
داشتیم و اکنون در حوزه عملیاتی و کار اجرایی باید وارد عمل شویم؛ دغدغه 
وزیــر آموزش و پرورش به عنوان رئیس هیئت امنا هم ایجاد ارزش از طریق 

این هلدینگ و بهره گیری از آن در تامین مسکن است.
وی افزود: درحوزه تعاملات راهبردی با آموزش و پرورش و استفاده از ظرفیت 
های آنان باید وارد عمل شویم و از دارایی های بلااستفاده این وزارتخانه در جهت 

خلق ارزش و بازطراحی کاربردی برای فرهنگیان بهره بگیریم.
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  انتقاد نماینده دهلران از توقف پروژه پتروشیمی این شهرستان
نماینده مردم دهلران در مجلس شورای اسلامی از توقف پروژه پتروشیمی شهرستان ویژه دهلران علی رغم پیشرفت 50 
درصدی انتقاد کرد. بهزاد علیزاده در تذکری شفاهی در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی، بیان کرد: آقای رئیس 
جمهور این روزها موضوع توقف عملیات پتروشیمی شهرستان ویژه دهلران که در دو سال گذشته حدود 50 درصد پیشرفت 
داشته موجی از ناراحتی را در بین مردم ایجاد کرده است و این اقدام موجبات بیکاری قریب 2000 نفر را فراهم کرده است.

از آنجایی که مردم استان ایلام خود را برای میزبانی سفر دوم هیئت دولت آماده می کنند از رئیس جمهوز انتظار می رود 
دســتور فرمایند به قید فوریت و قبل از ســفر، وزرای نفت، اقتصاد،  رییس کل بانک مرکزی ، مدیر عامل صندوق توســعه 

ملی و سرمایه گذار صندوق بازنشستگی نفت اقدامات لازم را برای رفع مشکلات ارزی و ریالی این پروژه به عمل بیاورند.

 آفریقا از بازارهای جدید اقتصادی 
ایران است

معاون اقتصادی وزارت خارجه با بیان اینکه 
کشور آفریقا از بازارهای جدید اقتصادی ایران 
است، گفت: زمینه فعالیت معدنی در 20 محور 

در این کشور برای ایران وجود دارد.
مهــدی صفری، در نشســتی بــا مدیران 
اقتصــادی و اســتاندار همدان، اظهــار کرد: 
معادن طلا و الماس آفریقــا می تواند انگیزه 
 خوبــی بــرای فعالیت هــای معدنــی ایران

 در این کشور باشد. 
وی بــا بیان اینکه هدف دولت ســیزدهم 
واردات  و صــادرات در  از طریــق  ارز آوری 
کشــور اســت بنابراین باید بازارهای خارجی 
موجــود را تقویت و بــازار جدید ایجاد کنیم، 
افــزود: در حال حاضر به دنبال تقویت توامان 
 اقتصــادی وارداتــی و صادراتی هســتیم تا 
بتوانیم بازارهای جهانــی را به بازار اقتصادی 

ایران وصل کنیم.
وی تاکید کرد: با واردات گوشــت از آفریقا 
قیمت گوشت در کشور به نصف قیمت کنونی 

می رسد.
صفری درباره همکاری  برای واردات گوشت 
از آفریقا نیز خاطرنشــان کرد: افرادی از آفریقا 
به ایران می آیند تا تحت آموزش تولید واکسن 
قرار بگیرند تا واکسن ایرانی به دام های آفریقایی 

تزریق و مشکل دامپزشکی هم حل شود.
این مقام مســئول با اشاره به قرارداد 550 
میلیارد دلاری دانش بنیانی با ونزوئلا، تصریح 
کرد:  زمینه بازاریابی و ســرمایه گذاری برای 
کالاهای دانش بنیان در کشــور فراهم شده و 
می تواند بستر مناسبی برای افزایش کالاهای 
صادراتی در این زمینه باشد به طوری که 550 
میلیارد دلار ونزوئلا قرارداد دانش بنیان بستیم 
که در زمینه فعالیت و تعمیر ایســتگاه های 

گازی است.
معاون اقتصادی وزارت خارجه با بیان اینکه 
در حوزه تقویت صــادرات و واردات در بخش 
ترانزیــت انرژی، برق و ...در دســتور کار قرار 
دارد، تاکید کرد: در حوزه توســعه محورهای 
صادراتی کشــور چین از مهم ترین بازارهای 
 هدف کشــور اســت که به تازگی ایجاد شده

 کــه در حال حاضر به دنبال صادرات میگو به 
این کشور هستیم.

وی بیان کرد: از 300 تن میگو تولید شده 
250 تن به کشــور چین صادر می شود و در 
حال رایزنی برای ارســال شــش نوع ماهی به 
چین هستیم که مجوزهای آن صادر شده است.

 صفــری بــا تأکیــد بــر اینکه مشــکل 
کودهــای کشــاورزی بــا واردات حل شــد، 
گفت: در این راســتا از کشــورهای بلاروس، 
وارد کــود  و...  بلغارســتان   صربســتان، 

 کردیــم که توانســتیم مشــکل را تا حدود 
زیادی حل کنیم.در حوزه توســعه محورهای 
صادراتی کشــور چین از مهم ترین بازارهای 
 هدف کشــور اســت که به تازگی ایجاد شده

 کــه در حال حاضر به دنبــال صادرات میگو 
به این کشــور هستیم.معاون اقتصادی وزارت 
خارجه خاطرنشان کرد: در زمینه واردات مواد 
اولیه داروهای شیمیایی ۱.2 میلیارد دلار مواد 
اولیه وارد کشــور شده که معتقدیم در کشور 
ایران که صاحب پتروشیمی است واردات مواد 

اولیه دارویی توجیهی ندارد.

 صــادق صادق زاده با بیان ایــن که مواد، نقطه عطف 
و بنیان های فیزیکی تمدن بشــر را شکل می دهد، گفت: 
دوره های تمدن بشــری با مواد نام گذاری شــده است که 
بیانگر تأثیر بالای مواد و فنون مربوط در توســعه جامعه 
بشری اســت. صنایع »مواد پیشرفته« نیز از سال ۱۹80 
به عنوان یکی از مهم تریــن و پویاترین مباحث در تاریخ 
صنعت بین المللی ظهور پیدا کرد. این مواد، نســل نوینی 
از مواد فلزی، سرامیکی، پلیمری و کامپوزیتی هستند که 
به دلیل ساختار داخلی جدید و متفاوت از خواص فیزیکی و 
شیمیایی جدید و ممتازی نسبت به مواد متداول برخوردار 
هستند. خواص ارتقایافته و منحصربه فرد این دسته از مواد، 
کارکردهای برجسته  و بی نظیری را برای آن ها امکان پذیر 
می کند.وی ادامه داد: وابســتگی فــراوان دیگر حوزه های 
فناوری ازجمله هوافضا، انرژی های نو، تجهیزات پیشرفته 
ساخت، تولید، آزمایشــگاهی و... به استفاده از فناوری ها 
و محصولات مواد پیشــرفته و تأثیــرات فنی و اقتصادی 
مستقیم و غیرمستقیم آن بر این حوزه ها را نمی توان انکار 
کرد. به طوری که ردپای مستقیم فناوری ها و محصولات 
مواد پیشرفته در طیف وسیعی از صنایع به چشم می خورد.

صادق زاده با اشاره به برنامه های این ستاد، اظهار کرد: 
وظایف و حوزه فعالیت ستاد به دو بخش مواد پیشرفته و 
ساخت پیشرفته تقسیم می شود. بخش مواد پیشرفته خود 
نیز به سه بخش دپارتمان مواد معدنی، دپارتمان مواد مرتبط 
با حوزه نفت، گاز و پتروشــیمی و دپارتمان مواد نوظهور 
تقسیم می شود.دبیر ستاد توسعه فناوری های مواد و ساخت 
پیشرفته گفت: در بخش مواد معدنی با توجه به اینکه در 
دیگر ستادها کمتر به این مسئله پرداخته می شود، به صورت 
خاص روی این بخش متمرکز هستیم. در بخش نفت، گاز و 
پتروشیمی هم نظر به گستردگی کار با نهادهایی مانند پارک 
های علم و فناوری مرتبط با وزارت نفت در تعامل هستیم تا 
اصطلاحاً چرخ را دوباره اختراع نکنیم و دوباره کاری صورت 
نگیرد. در همه این موارد، توســعه فناوری مهمترین شاه 
کلیدی است که دنبال می شود.این دانش آموخته دکتری 
دانشــگاه علم و صنعت ایران، افــزود: مواد نوظهور هم به 
موادی اطلاق می شود که شاید هنوز به صورت گسترده در 
زندگی مردم کاربرد نداشته باشند و در مرحله تحقیقات 
قرار دارند، اما در آینده، تجاری سازی آنها گسترش خواهد 
یافت. در این بخش تمرکز ما بر روی حمایت از پروژه های 
تحقیقاتی و نهادهای دانشگاهی است. موادی مانند گرافن 

که در حوزه پژوهش به یک بلوغ نسبی رسیده است و در 
صنعــت کاربرد یافته، MOF ها، MAX PHASEها و مواد دو 
بعدی مختلف، مثل MOS2 از جمله این مواد هستند.  البته 
برخی از این مواد در دنیا نیز چندان صنعتی سازی نشده اند، 
اما پیش بینی می شود در آینده اثرات شگرفی از این مواد 
بروز پیدا خواهد کرد.صادق زاده خاطرنشان کرد: متاسفانه 
کیفیت نازل مــوادی که مردم ما بعضا در زندگی روزمره 
مورد استفاده قرار می دهند، یکی از چالش های جدی این 
حوزه اســت. عمده دلیل این مساله هم عدم نظارت کافی 
بر مواد اولیه تولیدی یا وارداتی در این زمینه است، وقتی 
درصد خلوص یک ماده اولیه در حد استاندارد نباشد و یا 
به هر دلیل دیگری کیفیت پایینی داشته باشد، نمی توان 
انتظار داشت محصول نهایی فرآوری شده در یک کارخانه 
یک محصول باکیفیت و استاندارد باشد. برای این موضوع 
در حال برنامه ریزی برای یک ورود جدی هستیم.وی افزود: 
چالش دوم و بسیار با اهمیت در عرصه های مختلف، خام 
فروشــی مواد است. این مشکل از خانه های مردم تا عمق 
صنایع معدنی و پتروشیمی ما وجود دارد و دائما نیز توسط 
گروه های مختلف مورد بحث و مجادله قرار می گیرد.دبیر 
ستاد توسعه فناوری های مواد و ساخت پیشرفته تصریح کرد: 
این ستاد همچنین در تلاش است تا فناوری های بازیافت 
و کاهش پســماند را هر چه بیشتر توسعه دهد. در برخی 
موارد، پسماند و نخاله های معدنی ما از خود خاک معدنی 
برخی کشــورها خلوص بالاتری دارند. زمینه کار در حوزه 
پسماند برای شرکت های دانش بنیان و فناور گسترده است 
و تلاش ما اولویت سنجی و تمرکز بر حوزه های با بیشترین 
بازده اســت.وی تاکید کرد: در حوزه مواد معدنی، به دلیل 
اســتفاده رایگان از انرژی و عدم پاسخگویی لازم در قبال 
مصرف انرژی، در ایران مواد معدنی با هزینه بالایی تولید 
می شوند و در واقع در برخی موارد داریم از طریق صادرات 
مواد معدنی، نفت را صادر می کنیم و حتی در برخی موارد 
می توان گفت اگر همان نفت را مستقیم صادر کنیم، بسیار 
صرفه بیشتری دارد. در حوزه مواد حوزه صنعت نفت و گاز 
هم نکات ویژه زیادی وجود دارد که در آینده به آنها خواهیم 
پرداخت. در سایر کشورها به دلیل کار بر مبنای سود و رقابت 
در بازار جهانی، خطوط تولید مداوم اصلاح  و و فناوری ها 
به روز می شــوند تا بتوانند در بازار جهانی رقابت کنند. در 
حال حاضر، ممکن اســت از نظر حجم تولید با بسیاری از 
کشــورها رقابت کنیم، اما از نظر بهره وری در برداشت در 

زمینه های مختلف قابل مقایســه نیستیم و قدرت رقابت 
نداریم. این مشکل باید برطرف شود.

صادق زاده با تاکید بر این که باید به حوزه تولید پرینتر 
ســه بعدی فلزی و سرامیکی ورود کنیم، ادامه داد: اما، در 
بخش ساخت پیشرفته سرعت رشــد تکنولوژی در دنیا 
بسیار بالا است. پرینترهای سه بعدی از جمله مباحث مهم 
در این حوزه هســتند. این گونه پرینترها قادر به ساخت 
قطعات بسیار پیچیده هستند که با روش های رایج فعلی 
قابل انجام نیســت. اوباما رئیس جمهور اسبق آمریکا در 
20۱3 در یک ســخنرانی مدعی شد که تا ۱0 سال دیگر 
انقلابــی در زمینه پرینت افزایشــی در دنیا رخ می دهد و 
من می خواهم که آمریکا در این زمینه سرآمد باشد. الان 
۱0 ســال از آن زمان گذشــته و تصور ما این است که از 
انقلاب خبری نیســت. اما واقعیت چیزی دیگر است. در 
حال حاضر، در عمق مجموعه های صنعتی در کشورهای 
توسعه یافته از این فناوری به شکل قابل توجهی استفاده 
می شود. در کشور ما هم ستاد فناوری های مواد و ساخت 
پیشرفته تا سال ۹۷ فعالیت های مختلفی در این خصوص 
انجــام داد و رویدادهایی برگزار کرد و در حال حاضر هم 
شرکت های مختلفی از دل همین رویدادها برخواسته اند.

دبیر ستاد توسعه فناوری های مواد و ساخت پیشرفته افزود: 
اما متاسفانه چون در سال ۹۷ ستاد مواد پیشرفته و ساخت 
در ســتاد فوتونیک و لیزر ادغام شد، به این قسمت خیلی 
بها داده نشد. این کم توجهی باعث شد که این شرکت های 
فناور به واردکننده قطعات و مونتاژ کار بدل شوند. ما برای 
آنکه بتوانیم در دنیا حرفی برای گفتن داشته باشیم، باید از 
این رکود خارج شویم و به سمت استفاده از فناوری روز در 
این حوزه حرکت کنیم.صادق زاده با بیان این که توجه ویژه 
به فناوری پرینترهای سه بعدی، لازمه بقای صنعت کشور 
در عرصه رقابت جهانی است، خاطرنشان کرد: اگر نتوانیم 
خود را با این انقلاب فناوری همگام کنیم، کارخانجات ما 
چند ســال دیگر متوجه می شــوند برای ماندن در بورس 
رقابت با رقبای خارجی ناچار هستند دستگاه های پرینتر 
پیشــرفته تهیه کنند و اگر در آن زمان فناوری در داخل 
بومی سازی نشده باشد، مالک کارخانه ناچار است دستگاه 
تراش بی استفاده را به صورت ضایعات بفروشد و پولی برای 
خرید و واردات فناوری گرانقیمت نخواهد داشــت و این 
تازه ابتدای مشــکلات دولت در اعطای تسهیلات و بخش 

خصوصی در برگرداندن آن تسهیلات خواهد بود.

در حوزه مواد معدنی، 
به دلیل استفاده 
رایگان از انرژی و 
عدم پاسخگویی 
لازم در قبال مصرف 
انرژی، در ایران 
مواد معدنی با هزینه 
بالایی تولید می شوند 
و در واقع در برخی 
موارد داریم از 
طریق صادرات مواد 
معدنی، نفت را صادر 
می کنیم.

اکبر محمدی    -   دبیر ستاد توسعه فناوری های مواد و ســاخت پیشرفته با اشاره به برنامه این ستاد برای راه اندازی یک مرکز کلان ساخت پیشرفته با 
تمرکز بر ساخت افزایشی، گفت: در حال برنامه ریزی و رایزنی برای تدوین نقشه راه و آیین نامه اجرایی این مرکز هستیم. امیدواریم به زودی این طرح 

که یکی از طرح های کلان معاونت علمی ریاست جمهوری است، اجرایی شود و اثرات آن را نیز در سال های آینده شاهد باشیم.

راهاندازییکمرکزکلانساختپیشرفتهبرایورود
بهتولیدفناوریپرینترهایسهبعدی
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محققان حوزه آب دانشگاه شریف بعد از مطالعات 
و تدوین سند توسعه فناوری های آب در چهار اولویت 
"نمک زدایی از آب دریا"، "تعادل بخشی آب های زیر 
زمینی"، "مدیریت پیش بینی سیل و خشکسالی" 
و "ارتقای بهره وری آب کشاورزی" پیشنهاد الحاق 
تداوم ماده 36، بخش آب قانون برنامه ششم توسعه 

در برنامه هفتم توسعه را ارائه کردند.
علی اصغر اعلم الهدی، رئیس اسبق انستیتو آب و 
انرژی دانشگاه شریف در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به وضعیت کمبود آب در بسیاری از مناطق کشور 
گفت: اســتفاده از آب دریا برای تامین آب شرب، 
صنعت، کشــاورزی و صنعتی جهــت تامین رفاه 
ساکنین استان های ساحلی کشور ضروری است؛ از 
این رو افزایش توانمندی های علمی برای به کارگیری 
مؤثر این فناوری در راســتای امنیت ملی و کاهش 
وابستگی به واردات قطعات سامانه های نمک زدایی 

ضروری خواهد بود.
وی ادامه داد: در این راستا از سال ۹0 به ستاد آب 
و خشکسالی معاونت علمی ریاست جمهوری و وزارت 
نیرو مراجعه کردیم تا در راستای اهداف این انستیتو، 
پروژه های ملی اجرایی کنیم. این همکاری ها منجر 
به تهیه پیش نویس سند توسعه فناوری های آب و 
ارائه آن به معاونت علمی ریاست جمهوری شد. طبق 
این سند قرار بود تا سال۹۴ ، چهار اولویت فناوری 
"نمک زدایی از آب دریا"، "تعادل بخشی آب های زیر 
زمینی"، "مدیریت پیش بینی سیل و خشکسالی" و 

"ارتقاء بهره وری آب کشاورزی" احصاء شود.
وی تاکید کرد: ما تلاش کردیم خروجی این سند 

در برنامه ششم توسعه، ماده و ردیف داشته باشد که 
در نهایت ماده 36 بخش آب قانون برنامه توسعه به 
این موضوع اختصاص داده شد و از زمان ابلاغ این 
برنامه، با این موضوع درگیر بودیم که موضوع انتقال 
فناوری در تبصره ذیل بند الف ماده 36 وارد شود.

رییس سابق انستیتو آب و انرژی دانشگاه شریف، 
خاطر نشان کرد: به عنوان محققان دانشگاهی در 
زمینه توسعه فناوری های نمک زدایی به دنبال این 
سؤال بودیم که در این زمینه نقش دانشگاه ها در این 
زمینه چیست و وزارت نیرو از ما چه انتظاراتی دارد. 
بر این اساس دو سمپوزیوم در سال ۹۷ برگزار کردیم 
و خروجی این سمپوزیوم این شد که پمپی که در 
زمینه نمک زدایی در کشور تولید نمی شد، در کشور 
به تولید رسید و اکنون دو سال است که با حمایت 
معاونت علمی، این پمپ کاربردی شده است؛ ضمن 
آنکه یکی از شــرکت های داخلی نیز موافقت کرده 
پمپ های جدید را جایگزین پمپ های قدیمی کند.

علــم الهدی اضافه کرد: در تبصره ذیل بند الف 
ماده 36 تاکید شده که وزارت نیرو موظف شده ۷0 
درصد از طراحی، تامین و ساخت دستگاه های آب 
شــیرین کن تا پایان برنامه ششم در داخل کشور 

صورت گیرد.
وی تاکید کرد: پیشنهاد می شود این بند قانونی 
برنامه ششم در برنامه هفتم توسعه نیز الحاق شود.

متن ماده 36 بخش آب در قانون برنامه ششــم 
توسعه به این شرح است:

الف- دولت مکلف است اقدامات لازم را با رعایت 
سیاســتای کلی اصل ۴۴ قانون اساسی در جهت 

پیشنهادمحققانبرایالحاقماده۳۶قانون
برنامهششمبهبرنامههفتمتوسعهدربخشآب

اصلاح نظام بهره برداری آب آشامیدنی و بره وری استحصال کند و مصرف آن را 
حداقل معادل 30 درصد ارتقاء داد و نیز حداقل 30 درصد آب آشامیدنی مناطق 

جنوبی کشور را از طریق شیرین کردن آب دریا تا پایان برنامه تامین کند.
تبصره - وزارت نیرو موظف است تا پایان برنامه تمهیدات لازم را جت تأمین 
،طراحی و ساخت حداقل معادل ۷0 درصد آب شیرین کن ای مورد نیاز در شرهای 
حوزه خلیج فارس و دریای عمان از جمله از طریق خرید تضمینی آب شیرین 
شده و مدیریت وشمند و تجمیع خرید آب شیرین کن از طریق انتقال فناوری های 
داخل انجام دهد. مدیریت انتقال فناوری از طریق جاد دانشــگای، دانشگاه ها و 

مراکز پژوهشی و شرکت ای دانش بنیان انجام می شود.
انستیتو آب و انرژی دانشگاه صنعتی شریف برای تحقق اهداف نمک زدایی ماده 
36 بخش آب قانون برنامه ششم توسعه با همکاری اساتید دانشگاه، نمایندگان 
دســتگاه های ذیربط و فعالان حوزه نمک زدایی از بخــش خصوصی، اقدام به 

برنامه ریزی،  سیاست گذاری و برگزاری سمپوزیوم زیر کرد:
میزگرد الزامات سرمایه گذاری جهت توسعه تاسیسات نمک زدایی با محورهای 

زیر )سال ۱3۹5(
نیازسنجی دقیق بخش شرب، صنعت و معدن، کشاورزی و انرژی

پیوند آب، انرژی و اقتصاد با در نظر گرفتن روش های پیشنهادی، استفاده از 
ظرفیت ها، سرمایه گذاران، تضمین  مالی دولت

پایداری، شامل پایداری سرزمین، منابع و محیط زیست
فرآیندهای نمک زدایی آب دریا

اهمیت برگزاری سمپوزیوم دانشگاه شریف
به منظور تبیین جایگاه و نقش دانشــگاه ها و مراکز علمی در تحقق برنامه 
ششم توسعه کشور)نمک زدایی آب دریا( از سوی دانشگاه شریف سمپوزیوم هایی 

با محورهای زیر برگزار شد:
* جایگاه و نقش دولت، مجلس و بخش خصوصی در توســعه و استفاده از 

فناوری های نمک زدایی آب دریا
* نقش ســاختارهای حاکمیتی در اجرای ماده 36 و تبصره ذیل بند الف، 

قانون برنامه ششم توسعه
* لزوم تدوین الگوی همکاری بخش خصوصی با دولت در برنامه ششم  توسعه

* چگونگی تسهیل همکاری لازم و مستمر بین نهادی در زمینه تصمیم سازی 
و تصمیم گیری یکپارچه

* نحوه ارتباط مناسب روش اجرای این ماده با دستاوردهای طرح های کلان 
انتقال آب از دریا به فلات مرکزی و برداشــت های وزارت نفت و شــرکت های 

پتروشیمی.
همچنین به منظور ارزیابی تحقق اهداف برنامه پنج ســاله ششم توسعه در 
بخش آب بویژه ماده 36 قانون برنامه ششم توسعه در جلسه ای بنا به دعوت مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی توسط دکتر اعلم الهدی، ارائه و اهمیت ورود 
زنجیره فناوری آب شیرین کن به داخل کشور و لزوم تدوین مواد پیشنهادی برای 
برنامه هفتم توسعه با حضور رئیس کمیته آب مجلس شورای اسلامی، معاونین، 
مدیران و کارشناسان مرکز، ارائه و مقرر شد با توجه به اهمیت توسعه فناوری های 
مستقل ملی نمک زدایی هنگام بررسی لایحه برنامه هفتم دولت در مجلس شورای 
اسلامی این ماده با در نظر گرفتن اقدامات انستیتو آب و انرژی دانشگاه صنعتی 

شریف در دستور کار قرار گیرد.
در بررســی اولیه لایحه برنامه هفتم دولت مشــخص شد که ماده ای مشابه 
ماده 36 قانون برنامه ششــم توسعه پیشنهاد نشده است؛ لذا دکتر اعلم الهدی 
پیشــنهاد اصــلاح و تکمیل ماده 36 و تبصره ذیــل آن را با تاکید بر همکاری 
دســتگاه های ذیربط، تهیه و به کمیســیون کشــاورزی، آب، منابع طبیعی و 
 محیط زیست مجلس شورای اسلامی و مسؤول بخش آب در مرکز پژوهش ها

 برای بررسی تقدیم کند.
اعلم الهدی ابراز امیدواری کرد که این موضوع در دستور کار جلسات کمیسیون 
تلفیق مجلس شورای اسلامی قرار گیرد و تمهیدات قانونی لازم از جمله تعیین 
متولی مدیریت انتقال فناوری و توسعه داخلی ساخت قطعات مورد نیاز سامانه های 

نمک زدایی مصوب و ابلاغ شود.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : دکتر مریم رباط 

قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 
زیر نظر شورای سیاست گذاری 

سردبیر : رضا مظفری  
صفحه آرا : محمود بابایی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱05۱۱۱-02۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک 6۱

: ما تلاش کردیم 
خروجی این سند در 
برنامه ششم توسعه، 
ماده و ردیف داشته 
باشد که در نهایت 
ماده ۳۶ بخش آب 
قانون برنامه توسعه 
به این موضوع 
اختصاص داده شد 
و از زمان ابلاغ 
این برنامه، با این 
موضوع درگیر بودیم 
که موضوع انتقال 
فناوری در تبصره 
ذیل بند الف ماده ۳۶ 
وارد شود.


